
ایرنــا – نیره پورملائــی، مدیرکل حفاظت 
محیــط زیســت یــزد از ثبــت چهــار مورد 
زایمــان موفق گوزن زرد ایرانی در ســایت 
تکثیر و پــرورش جنگل باغ شــادی خاتم 
خبــر داد و گفــت: گــوزن زرد ایرانــی یکی 
از ســه گونــه  گــوزن موجود در ایران اســت 
کــه ســال های گذشــته بــه دلیــل تخریب 
زیستگاه و شکار بی رویه، در طبیعت کشور 

منقرض شــده و در حال حاضر تنها در ســایت های تکثیر و پرورش تحت 
حفاظت سازمان حفاظت محیط زیست وجود دارد.

فارس- شادی مالکی، معاون سازمان مدیریت پسماند شهرداری تهران 
از اجرای طرح های تشــویقی ســازمان مدیریت پســماند برای دسترســی 
آسان شهروندان به مبادی تفکیک خبر داد و گفت: چهار مرکز مدیریت 
یکپارچه پسماند شهری در پایتخت تا پایان سال به بهره برداری می رسد.

ایسنا- محسن مظاهری، رئیس اداره میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع 
دستی شهرستان تیران و کرون، گفت: به دلیل وسعت زیاد قلعه تاریخی 
قمیشــلو، اعتبارات محــدود کنونی نمی تواند جوابگــوی مرمت کامل آن 

باشد و برای مرمت قلعه قمیشلو نیاز به ۲۰ میلیارد تومان اعتبار است.
وزارت  کارآفرینــی  و  تســهیلات  دفتــر  مدیــرکل  ندایــی،  بهــروز  ایرنــا- 
میراث فرهنگــی، گردشــگری و صنایع دســتی گفــت: بــا پنج برابر شــدن 
تســهیلات تبصره ۱۸ همچنین اعتبارات ۲ هزار میلیارد تومانی صندوق 
توســعه ملی و اعتبارات فنی اعتبــاری، ۴۰درصد طرح هــای نیمه تمام تا 

پایان سال آینده به اتمام می رسد.
ایسنا- حافظ کریمیان، رئیس اداره میراث فرهنگی شهرستان فلاورجان 
گفت: چون ۹۰ درصد زمین های موجود در شهرستان فلاورجان کشاورزی 
و از نــوع مرغــوب هســتند تغییــر کاربــری ایــن زمین هــا به منظــور ایجاد 
زیرســاخت های گردشــگری توســط بخش خصوصی و ســرمایه گذاران با 

مشکل جدی مواجه می شود.
ایســنا- بر اســاس برنامه ریزی ها و هماهنگی های به عمل آمده از ســوی 
معاونت صنایع دستی و هنرهای سنتی وزارت میراث فرهنگی، نخستین 
پنجشــنبه  بازار صنایع دستی از ســاعت ۸ تا ۲۰ روز پنجشنبه 6 مرداد ماه 
در بــاغ هنــر اراضی عباس آباد تهران به صورت رســمی افتتاح می شــود. 
ایــن بــازار بــه صورت یــک روزه و با حضور بیــش از ۱۵۰ نفــر از هنرمندان 
اســتان های کشــور در رشــته های متنــوع صنایع دســتی ماننــد ســفال و 
ســرامیک، گلیم بافی، تولیدات چرمی دست دوز، البسه محلی و... برگزار 

می شود.
ایســنا- صادق ضیاییــان، رئیس مرکز ملی پیش بینــی و مدیریت بحران 
مخاطرات وضع هوا با بیان اینکه هشدار را پیش از وقوع پدیده های جوی 
صادر و به تمام دســتگاه های اجرایی ابلاغ می کنیم، گفت: وقوع سیل در 
اســتان فارس نیز پیش بینی و در هشــدار هواشناسی به طور مفصل به آن 

پرداخته شده بود.
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دریاچــه ارومیه، بزرگ ترین دریاچه شــور 
خاورمیانــه، سال هاســت کــه بــا مشــکل 
کاهــش ســطح آب و خشکســالی دســت 
و پنجــه نــرم می کنــد. امــا امســال عــدم 
ســدهای  از  دریاچــه  حقابــه  تخصیــص 
حوضه آبریز و عــدم تکمیل تونل انتقال 
آب به دریاچه، گلوی ارومیه را خشــک تر 
از همیشــه کرده و در نتیجه آن ۹5 درصد 
این دریاچــه را به طور کامل خشــک کرد. 
بــا افزایــش خطــر خشــک شــدن کامــل 
دریاچــه ارومیــه و با تأکیــد رئیس جمهور 
مبنــی بر تقویت کارگــروه دریاچه ارومیه، 
»عیســی کلانتری« مدیر اجرایــی احیای 
و  برکنــار  ســمتش  از  ارومیــه،  دریاچــه 
اســتاندار آذربایجــان غربــی جایگزین او 
شد. همچنین استاندار آذربایجان شرقی 
بــه عنوان عضو جدیــد کارگروه به ترکیب 
افزوده شــد تا پیشــرفت ســریع تری برای 
حــل موضــوع دریاچــه ارومیــه حاصــل 
شــود. اما آیــا این ترکیب جدیــد می تواند 
زمان طلایی برای احیــای دریاچه ارومیه 
را خریــداری کــرده و از احتمال وقوع یک 
فاجعــه زیســت محیطــی بــا راه افتــادن 
طوفان ها و بادهای نمکی جلوگیری کند؟
»مســعود باقــرزاده کریمــی« مشــاور 
آب و فاضــلاب کشــور و کارشــناس حوزه 
تالاب هــا درخصــوص تغییــر و تحــولات 
ایجاد شده در ستاد احیای دریاچه ارومیه 
بــه »ایران« می گوید: باید این واقعیت را 
بپذیریــم که حــال دریاچــه ارومیه خوب 
نیســت؛ امــا به طور قطــع می تــوان آن را 
احیــا کــرد. هم اکنــون هــم اقلیــم تغییر 
کــرده و هــم مصــارف در همــه بخش ها 

افزایش یافته است. اما با در پیش گرفتن 
ســازوکاری درســت و صحیح، بخشــی از 
دریاچــه ارومیه »قطعاً« قابــل احیا بوده 
و می توانــد کارکردهــای خــود را بازیابــی 
کند. برای رســیدن به ایــن هدف نیز باید 
کار را در چنــد زمینــه آغاز کــرده و اهداف 
بلندمــدت  و  میان مــدت  کوتاه مــدت، 
را بــا جدیــت بیشــتری دنبــال کنیــم. بــا 
مشــخص شــدن هــدف و راهکارها دیگر 
فرقــی نمی کنــد وزیــر رئیس ســتاد احیا 
شــود یــا اســتاندار؛ فرقــی نمی کنــد چــه 
کسی برگزیده شود. هدف احیای دریاچه 
اســت و این سمت ها و مسئولیت ها تنها 
وســیله ای برای رســیدن به هدف نهایی 
یعنــی نجــات دریاچــه ارومیــه به شــمار 

می رود.
ë اقدامات فوری و کوتاه مدت

وی می افزاید: در شــرایط کنونی نباید 
خصــوص  در  موجــود  مناقشــات  وارد 
انتخاب افراد یا مسئولین برای ستاد احیا 
شــویم؛ بلکه بایــد مطالبه گری کــرده و از 
مســئولین احیای این دریاچــه بخواهیم 
اقدامــات کوتاه مدت را بــا فوریت هر چه 
تمام تــر تکمیــل کننــد. چــرا کــه پیش تر 
اعتبــارات داده شــده و بخش های زیادی 
نیز تکمیل شــده است؛ شــما تصور کنید 
کالبدی در حال از بین رفتن است و شما 
خونــی را تزریــق می کنیــد تــا آن را زنــده 
نگــه دارید. بــر این اســاس نباید خــود را 
درگیر ســمت ها و تغییرات ســتاد کرده و 
بایــد اقدامات فــوری کوتاه مدت شــامل 
تونــل زاب، پــروژه انتقــال آب ســیلوه و 
هــر  ارومیــه  تبریــز-  تصفیه خانه هــای 
چــه ســریع تر پیگیری شــوند. ایــن موارد 
می توانــد بــا فوریــت در نیمه دوم ســال 

آبــی جدید کــه از مهرماه آغاز می شــود، 
خــود را نشــان دهــد. اینهــا خواســت ها و 
مطالبات کارشناســی و تمام آحاد مردم 
اســت. شــنیده ها حاکــی از این اســت که 
وزارت نیــرو نیز متعهد شــده اســت این 
3 اقدام کوتاه مدت بــرای نجات دریاچه 
را بــا فوریت پیگیری کرده و به ســرانجام 
برســاند. اگر این اتفاق بیفتــد می توانیم 
به احیای سریع تر دریاچه ارومیه امیدوار 

باشیم.
ë رهاسازی آب از سدها

ایــن کارشــناس تالاب هــا،  بــه گفتــه 
رهاســازی آب از ســدها یکــی از اقدامات 
میان مــدت بــرای نجات دریاچــه ارومیه 
طبــق  همه ســاله  کــه  مــی رود  به شــمار 
فرمول ســند تخصیص باید انجام شود. 
خوشــبختانه ســند تخصیص به گونه ای 
منعطف تدوین شده است تا نسبت های 
آب مورد نیاز آن برای دریاچه و کشاورزی 
با کاهش آورد رودخانه ها و.... تغییر کند. 
به طــور مثال یک عدد مشــخص تعیین 
نشــده  اســت که حتماً در مواقع خشک و 
ترسالی همان میزان آب رهاسازی شود. 
سال پیش نیز رهاسازی انجام شده اما با 

توجه به خشکسالی محدود بوده است.
تصریــح  کریمــی  باقــرزاده  مســعود 
تعهــدات  بــه  بعــدی  مســأله  می کنــد: 
کاهــش  بــرای  کشــاورزی  جهــاد  وزارت 
حقیقــت  در  بازمی گــردد.  آب  مصــرف 
چالشــی ترین موضوع دریاچه ارومیه به 
بخش کشــاورزی بازمی گــردد؛ چرا که نه 
تنها ما نتوانســتیم تعهدات خود را برای 
کاهــش مصرف به ســرانجام برســانیم، 
بلکه نتوانســتیم حتی از مصرف بی رویه 
و غیرمجــاز جلوگیــری کنیــم. هم اکنــون 

کشــاورزی کمــاکان در مناطــق شــیب دار 
و دامنه هــا بــا وســعت بیــش از ۱۰۰ هزار 
هکتار به صورت غیرقانونی و با ســرعت 
انجام می شــود. البته از این منظر حضور 
اســتانداران در ســتاد احیا می تواند بسیار 
مؤثــر باشــد، چــرا کــه آنهــا می توانند به 
ایــن  در  خــود  تابعــه  کشــاورزی  ادارات 
خصوص فشــار وارد کرده و کار را سریع تر 

پیش ببرند.
ë !شمشیر دو لبه

نقــش  تالاب هــا،  کارشــناس  ایــن 
نمایندگان مجلــس را در احیای دریاچه 
بســیار مؤثــر توصیــف کــرده و می گویــد: 
نماینــدگان مجلــس نبایــد در خصوص 
دوگانــه  برخــوردی  دریاچــه  احیــای 
داشــته باشــند. آنهــا بایــد واقعیت هــا و 

از  و  پذیرفتــه  را  آب  محدودیت هــای 
فعالیت هــا و شــغل های کم آب بر و غیر 
کشــاورزی حمایــت کننــد تــا در نتیجــه 
آن، کم کــم وابســتگی مــردم بــه خــاک 
خوشــبختانه  کنــد.  پیــدا  کاهــش  آب  و 
حوزه هایی که در این استان قرار گرفته اند 
هــم صنعتــی بــوده و هــم ظرفیت های 
اجتماعــی و فنــی بالایــی دارنــد. باید در 
اشتباه اســتراتژیک در توســعه کشاورزی 
تجدیــد نظر کــرده و مــردم را به ســمت 
کنیــم.  هدایــت  کم آب بــر  شــغل های 
چــرا کــه اصــرار کردن بــرای کشــاورزی با 
بهــره وری پاییــن، ماننــد شمشــیر دولبه 
عمل می کند. در این میان هم کشاورزان 
را فقیر می کنیم و هم آب دریاچه را کمتر 
و کمتــر می کنیــم. پــس دو طــرف ضــرر 

خواهند کــرد. وی در آخر می افزاید: باید 
راهکارها بــرای نجات دریاچه پیش بینی 
شــود. چــرا کــه ادامه ایــن رونــد، همانند 
دومینویی خطرناک بوده و عاقبتی برای 
منطقه نخواهد داشت. سال جاری شاهد 
بودیم که ۱۲7۰ هزار تن ســیب در ارومیه 
تولید شد که 4۰۰ هزار تن آن پای درخت 
ریخته شــده و از بین رفــت. این در حالی 
اســت کــه صدهــا میلیــون متــر  مکعب 
آب پــای ایــن درختــان رفته اســت، آبی 
که می توانســت برای دریاچه یک مؤلفه 
نجات بخش باشــد. بنابراین برای نجات 
دریاچه در حوزه کشاورزی باید دگردیسی 
رخ دهد شــده و اقدامات اساسی دولت و 
جهاد کشاورزی با جدیت بیشتری در این 

زمینه ادامه پیدا کند.

بخشی از دریاچه ارومیه قابل احیا است
به شرط تغییر سیاست های کشاورزی در منطقه
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نه به تله کابین طاق بستان
افکارعمومی در کارزار نه به تله کابین طاق بستان از رئیس جمهور درخواست کردند با توجه به آسیب های 
احداث تله کابین در محوطه تاریخی طاق بستان )تاق بستان( از جمله خطر حذف این مجموعه تاریخی از 

فهرست میراث جهانی، از اجرای آن ممانعت شود.
مخالفــت با پــروژه احــداث تله کابیــن در محوطــه تاریخــی »تاق بســتان« کرمانشــاه به خاطــر عواقب 
جبران ناپذیر آن چند سالی است برانگیخته شــده است. به دنبال این اعتراض ها کارزاری با عنوان »نه به 

تله کابین در محوطه باستانی و تاریخی )تاق وسان( )طاق بستان(  کرمانشاه« راه اندازی شده است.
این کارزار از بیســت و سوم تیرماه 1401 با حضور فعالان محیط  زیست، فعالان مدنی، اجتماعی، فرهنگی و تاریخی راه اندازی 
شــده است. آنها در این کارزار یادآور شده اند: با توجه به نظر کارشناسان محیط  زیست، زمین شناسی، مطالعات آب منطقه ای 
و میراث فرهنگی اجرای این طرح غیرکارشناســی بی تردید باعث آســیب غیرقابل جبران به زیســتِ محیــط و میراث هزاران 
ساله )تاق وسان( )طاق بستان(، از جمله حوضه آبگیر در منطقه دشت کاهو و محوطه چهل هزار ساله دو شاخ و دشت کاهو و 

نابودی گونه های گیاهی و جانوری و منظر تاریخی و فرهنگی و ترافیک شدید و انباشت زباله می شود.
علاوه بر این، اجرای این طرح، نام مجموعه )تاق وسان ()طاق بستان( طبق استانداردهای یونسکو را برای همیشه از فهرست 
ثبت میراث جهانی حذف خواهد کرد. متأسفانه این طرح که با حمایت مجمع نمایندگان استان و چراغ سبز برخی مسئولان 

در حال شکل گیری است، در صورت انجام نشدن اقدام جدی در مقابل آن، می تواند نتایج غیر قابل جبرانی در بر داشته باشد.

نـــــما

بیتا  میرعظیمی
خبرنگار

 رئیــس ســازمان حفاظــت محیــط زیســت کشــور از بســته شــدن 
همیشــگی پرونده توســعه پتروشــیمی در میانکاله خبر می دهد، 

اما همچنان این ســؤال باقی می ماند که آیا قانون به تخلف های 
انجــام گرفتــه در واگذاری اراضــی میانکاله رســیدگی می کند؟ 

۹۰ هکتار اراضی که در اختیار پیمانکار قرار گرفته اســت چه 
زمانی به منابع طبیعی باز می گردد؟ وضعیت نهال های 

مهاجمی که در منطقه کاشته شده چه می شود؟
ماجرای پتروشــیمی میانکاله از کلنگ زنی اســفند ماه 
۱4۰۰ شــروع شــد. پروژه مجوز محیط زیســت نداشــت 

و این ســؤال آغاز پرســش های زیادی درباره یک واگذاری عجیب در اراضی 
حســین آباد بــود. براســاس قانــون واگــذاری زمیــن پیــش از صــدور مجــوز 
زیســت محیطی تخلف قانونی اســت. پیگیری های روزنامه ایران نشان داد 
چند نماینده از معاونان وقت سازمان حفاظت محیط زیست در سال ۱4۰۰ 
مجوز سیاسی گرفته بودند. مجوزی سیاسی که ابتدای تخلف های زیادی بود. 
همین مجوز باعث شــده تا ســازمان منابع طبیعی، سازمان محیط زیست، 
ســازمان امور اراضی، کمیســیون ماده ۲۱ واســتانداری مازنــدران با موافقت 

بــه  را  ملــی  اراضــی  مشــروط، 
پیمانکار واگذار کنند. کارشناســان 
آشــنا با امور اراضی همــان روزها 
اعــلام کردند در قانــون چیزی به 
اســم »موافقت مشــروط« وجود 
ندارد امــا این تنها تخلــف انجام 
نبــود.  واگــذاری  ایــن  در  گرفتــه 
اراضــی واگذار شــده دارای پروانه 

چــرا بودنــد و براســاس قوانیــن حتی با جبــران خســارت 7۰ خانــوار دامدار 
صاحــب پروانــه چــرا در منطقه هم، قانون اجــازه واگذاری چنیــن اراضی را 
نمی دهد اما این قانون هم نادیده گرفته شد. موضوع دیگری هم وجود دارد 
که بارها از ســوی روزنامه ایران مطرح شــده اســت. براساس اسناد و مدارک 
موجــود نیــاز مکانــی این صنعت بــا تمام تأسیســات آن 55 هکتار اســت و 
معلوم نیست چرا سازمان امور اراضی و سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 

کشور با واگذاری 35 هکتار بیشتر از نیاز واقعی پیمانکار موافقت کرده اند؟

میز خدمت سکوی پرش گردشگری همدان؟ !
 »علــی مالمیــر« مدیرکل میــراث  فرهنگــی، گردشــگری و صنایع  
دســتی اســتان همدان گفت: »میز خدمت با حضور نماینده وزیر 
میراث  فرهنگی ،گردشــگری و صنایع دســتی و جمعی از مدیران 
و کارشناســان این اداره کل به مناسبت سفر استانی رئیس جمهور 
و هیــأت دولت، در انتهای همین هفته با هدف دریافت مطالبات 
و درخواســت های مردمــی و همچنیــن پیگیری و بررســی مــوارد، 

در همدان دایر می  شــود.« تشــکیل میز خدمت از ســوی 
میراث  فرهنگی اســتان همــدان باز این ســؤال را پیش 

آورد کــه چــرا همدان به رغم همه داشــته های مطرح و 
بلند آوازه نتوانسته است جایگاهی درخور در گردشگری ایران پیدا کند.

هیچ شــکی نیســت که قــد و قامت همــدان در حد اتفاق هــای بزرگ در 
حوزه گردشــگری است؛ اما تا به امروز جامه ای برازنده و به اندازه قامت بالا 
بلند و باســتانی اش ندوخته اند. همدان هم در چهار دهه گذشته سرنوشت 
شــهرهایی چون تبریــز، قزوین و کرمانشــاه را تجربه کرده اســت. چهار دهه 
پیش چند شــهر کشور، برند گردشگری شدند. شــیراز، اصفهان، یزد، تبریز، 

کرمانشاه و... همدان هم یکی از آن شهرهاست.
همدان ســال ۲۰۱۸ هم  از ســوی مجمع گفت وگوی همکاری کشورهای 
آســیایی، پایتخت گردشگری کشورهای آسیایی شــد.4۰ نماینده از ۱5 کشور 
بــه همــدان آمدند. امــا تمام برنامه های همــدان ۲۰۱۸  به  یــک افتتاحیه و 
اختتامیه و یک المان در سطح شهر محدود شد. رویداد بین المللی همدان 
۲۰۱۸ نتوانست آن شهر گمشده در هزارتوی ذهن فراموش شده گردشگران 
را بــاز بیابــد و بــه توریســت داخلی و خارجــی دوبــاره معرفی کنــد؟ آیا میز 
خدمتــی کــه مدیرکل میراث فرهنگی، گردشــگری و صنایع دســتی همدان 
تشکیل می  دهد به آسیب شناسی موانع واقعی جذب گردشگر برای یکی از 
تاریخی ترین شهرهای کشور منجر می شود یا مثل برنامه های دیگر در رزومه 

مدیران شهر بایگانی می  شود؟

ها
ره 

چه

پرونده پتروشیمی غیرقانونی میانکاله برای همیشه بسته شد
انتظار برای بازگشت اراضی ملی

زهره توکلی
خبرنگار

مســجد  مرمــت  وضعیــت  منتقــدان 
امــام و مســجد شــیخ لطــف الله اعتقــاد 
دارنــد مرمتگــران با بناهــای صفوی مثل 
و  کردنــد  برخــورد  امــروزی  ســاختمان 
اســتفاده از مصالح نامناســب به اعواج و 
ایجاد چروک روی گنبد مســجد امام و دو 
رنگ شدن مسجد شــیخ لطف الله منجر 
شــده اســت اما میراث فرهنگی اصفهان 
اعتقاد دارد ســنگینی وزن داربســت ها به 
اعواج های این گنبد 4۰۰ ســاله منجر شــد 
و آلودگی هــا محیط  زیســت گنبــد شــیخ 
لطف الله را دو رنگ کرد. کارشناسانی چون 
سید محمد بهشــتی رئیس سابق میراث 
فرهنگــی احتمــال می دهند ایــن مرمت 
به خروج میدان نقش جهان از فهرســت 

یونسکو منجر شود.
پیش از این نیز دو رنگ شــدن مسجد 
شــیخ لطف الله اصفهــان موجب واکنش 
دوســتداران میــراث فرهنگــی شــد و حالا 
وضعیت نابسامان گنبد مســجد امام که 
قدمــت آن بــه دوره صفــوی برمی گردد و 
در فهرست میراث جهانی یونسکو نیز به 
ثبت رسیده، مورد اعتراض فعالان میراث 

فرهنگی کشور قرار گرفته است.
کارشــناس  جعفری زنــد،  علیرضــا 
رسمی دادگســتری در ابنیه و آثار تاریخی 
کشــور که قبل از این نیز ناظر مرمت گنبد 
مســجد شــیخ لطف الله اصفهان بوده اما 
آن طــور که خــود می گویــد به دلیل شــیوه 
نادرست مرمت گنبد این مسجد، نظارت 
بــر آن را رها کرده اســت، درباره وضعیت 
پیش آمده برای گنبد مسجد امام اصفهان 
گفــت: وقتــی اثــری جهانــی و متعلــق به 
جهان اســت پــس بایــد بــرای مرمت آن 
از تمامی امکانات جهانی اســتفاده شــود. 
هنــوز بــرای مرمت آثار تاریخــی و جهانی 
خود، کاشــی کار ســنتی می آوریــم و بدون 

آسیب شناسی و مطالعه پس زمینه، کار را 
شروع می کنیم و این چنین است که پس 

از مرمت فاجعه به بار می آید.
وی افــزود: بــرای مرمــت گنبــدی بــا 
ایــن قدمت باید ابتدا مشــکلات آن نظیر 
اختلاف ســطوح رفع و سپس مرمت آغاز 
شــود. به هــر حال گنبــدی با قدمــت 4۰۰ 
سال در طول زمان دچار نشست و... شده 
اســت بنابراین نمی تــوان آن را به  صورت 

سطحی معالجه و مرمت کرد.
این کارشناس مرمت و باستان شناس 
گفت: در ایتالیا نیز که از قرن ۱۸ تئوریسین 
مرمت محسوب می شوند، وقتی درصدد 
مرمــت آثــار شــهر رم برآمدنــد، ابتــدا از 
تجربیات دنیا استفاده کردند تا ارزان ترین، 
مقرون بــه صرفه ترین و بی عیب ترین راه 
را انتخــاب کنند، ما هم باید همیــن کار را 

کنیم.
آزاد  دانشــگاه  علمــی  هیــأت  عضــو 
اسلامی افزود: مسجد امام قبل از مرمت 
دچار اشــکالاتی بود که درســت رفع نشده 
بود. بایــد نخســت زیرســازی هایی انجام 
می شــد اما مرمت بدون این زیرســازی ها 
آغاز شــد و روی پوسته، کاشی سوار کردند 
و همین موضوع باعث نشســت و چروک 

شدن آن شد.
پاســخی  چــه  اینکــه  توضیــح  در  وی 
برای این ســؤال وجود دارد که این گنبدها 
توسط کاشــی کارهای سنتی بنا شده است 
پس چرا نمی توان از همین کاشی کارهای 
سنتی برای مرمت استفاده کرد، گفت: آیا 
می توان گفــت معماران عصــر ما همان 
تجربــه معمــاران دوره صفویــه را دارند؟ 
معمارانی که با هیچ امکاناتی در آن دوره، 
گنبد 5۱متــری را بــالا برده انــد. پس علم 
مرمت، علم روز است و باید به روزرسانی 

شود.
بــا  گذشــته  در  افــزود:  جعفری زنــد 
روش های سنتی کاشی درست می کردند 

ولــی ما امــروز می خواهیم از کاشــی هایی 
استفاده کنیم که از رنگ های آماده و جوهر 
ســاخته شــده اند در صورتــی کــه توانایــی 
راه اندازی کوره های قدیمــی را هم داریم. 
حتی اگر ســطوح گنبد هیچ مشــکلی هم 
نداشته باشد اســتفاده از کاشی نامرغوب 
موجب تغییر رنگ و خراب شدن آنها در 

چند سال آینده خواهد شد.
مدیرکل میراث  فرهنگی، گردشگری و 
صنایع دستی استان اصفهان نیز از پیگیری 
مجدانه در خصوص بازنگری مقطعی در 
خصوص مرمت بخش های مختلف گنبد 
عظیم مسجد امام)ره( اصفهان همزمان 
داربســت های  تدریجــی  بازگشــایی  بــا 
پیرامــون آن خبــر داد و به »ایــران« گفت: 
 4۰۰ قدمتــی  دارای  امــام)ره(  مســجد 
ســاله اســت و گنبــد آن بزرگ تریــن گنبد 
کاشی کاری شده جهان محسوب می شود. 
از آنجا که عمر کاشی ها بین ۲5 تا 3۰ سال 
اســت لذا طی 4۰۰ سال، این گنبد ۱۰ تا ۱5 

بار مرمت شده است.
علیرضــا ایزدی با اشــاره بــه اینکه این 
کاشی ها بیشتر جنبه تزئینی دارند، افزود: 
عمر کاشی ها با قرار گرفتن در فضای آزاد 
کاهش می یابد بویژه اینکه طی این سال ها 

با مشکل آلودگی هوا نیز مواجه بوده ایم.
دوره  در  بی توجهی هــا  گفــت:  وی 
قاجــار به بناهــای تاریخی که این مســجد 
نیز یکی از آنها بوده اســت، موجب شــده 
بــود بخش هایــی از ایــن کاشــی ها بریزد و 
گزارش هــا نشــان می دهــد که متأســفانه 
دیگــر هیچ کاشــی دوره صفــوی روی این 

گنبد باقی نمانده  است.
از  دهــه ۸۰  اوایــل  در  افــزود:  ایــزدی 
ایــن مســجد،  گنبــد  یــا بخــش  ۱6تــرک 
۱3ترک مرمت شد اما با انتخاب اصفهان 
به عنوان »دومین پایتخت فرهنگی جهان 
اســلام« بعد از شــهر مکــه و بــرای اجرای 
برنامه های مختلف، گفته شد داربست ها 

باید جمع آوری شود لذا مرمت 3ترک در 
ضلع جنوبغربی این گنبد باقی ماند.

وی ادامــه داد: ســال ۸۹ گزارش هایــی 
مبنی بر طبله کردن 3ترک گنبد و ریزش 
کاشــی ها منتشــر شــد چراکه در معماری 
ســنتی برای اتصال کاشی ها به بدنه گنبد 
از گچ و آهک اســتفاده می شــد. به همین 
علت گچ از بدنه گنبد جدا شده و کاشی ها 

ریزش و آن قسمت از گنبد طبله کرد.
ایزدی با اشــاره بــه اینکه فقــط ارتفاع 
گنبــد به انــدازه ســاختمان ۱۱ تــا ۱۲ طبقه 
بــار دیگــر  اســت، گفــت: در ســال ۱3۹۰ 
داربســت زده شــد و چون مرمت ۱3ترک 
دیگر نیز ایراداتی داشت، مرمت این گنبد 

دوباره از اول شروع شد.
وی بــا اعلام اینکــه در این گنبد عظیم 
5۰۰هزار قطعه کاشــی به کار رفته اســت، 
افــزود: با توجه بــه کمبود بودجــه میراث 
فرهنگــی و حساســیت هایی کــه مرمــت 
داشــت، ترمیــم ایــن گنبــد ۱۱ســال طول 
کشــید. امســال در هفته میــراث فرهنگی 
مرمت به پایان رسید و مرمتگران، ترک به 

ترک این داربست ها را باز کردند.
این مســئول با بیان اینکه برای مرمت 

گنبد، یــک هــزار و ۱۰۰مترمربع داربســت 
زده شــد و طولانــی شــدن آن نیــز موجب 
آســیب هایی به گنبد شــده چون سنگینی 
ایــن داربســت ها طــی ایــن ســال ها روی 
گنبــد بــوده اســت، تصریــح کــرد: زمانــی 
که داربســت های بخــش یا تــرک ۱5 و ۱6 
را بــاز کردنــد مشــخص شــد در رأس این 
۲ترک، ناهمواری و خمیدگی ایجاد شــده 
اســت و این مشــکل نیز به گونه ای بود که 
تا داربســت ها باز نمی شد مشخص نبود، 

چون دیده نمی شد.
وی گفت: عکسی که در فضای مجازی 
گذاشــته شــده با عکس های اصلــی که به 
تازگی از گنبد گرفته شــده، متفاوت اســت 
و بــا توجه بــه اینکه این گنبــد قابل پنهان 
کردن نیست می توان عکس را با واقعیت 
مقایسه و ناهمخوانی را مشاهده کرد. البته 
مرمتگران هنــوز کارگاه مرمتــی را تحویل 
نداده اند و موظف هســتند مشکلات گنبد 

را رفع کنند.
ایزدی درباره تغییر رنگ گنبد نیز گفت: 
معمولاً برای اینکه باران و برف روی گنبد 
جذب نشود، روغن کوهان شتر را می مالند 
کــه 3 تا 5ســال اثــر مطلــوب دارد. پس از 

پایان مرمت ها، روغن به گنبد مالیده شد 
اما با توجه به تغییر اقلیم و وزش طوفان 
گــرد و غباری که طی چند هفته متوالی در 
اســتان داشــتیم، این گرد وغبار با نشستن 
روی روغن هــا، موجب تغییــر رنگ و کدر 
شــدن گنبد شــد که این نیز اصلاح خواهد 
شد. وی گفت: آنچه امروز درباره گنبد امام 
اتفاق افتاده خطای انســانی است، گرچه 
از مرمتگران پیشکســوت و باســابقه بهره 
گرفته شده است و نباید اتفاق می افتاد اما 
این مشــکلات توســط مرمتگران پذیرفته 
شــده و قــرار اســت رفــع شــود. آنچــه در 
فضای مجازی منتشر شده تنها بخشی از 
واقعیت است و باید مسائل را در مباحث 

تخصصی همه جانبه نگریست.
معمــاری  اســتفاده  دربــاره  ایــزدی 
ســنتی به همراه علم روز نیز گفت: بیشتر 
افــرادی که در میــراث فرهنگــی فعالیت 
می کنند، جزو پیشکسوتان و با تحصیلات 
دانشــگاهی هســتند لــذا روی فعالیت هــا 

نظارت علمی هم می شود.
کــه  آســیب هایی  خصــوص  در  وی 
داربســت ها به گنبــد وارد کرده نیــز افزود: 
بــه طور حتم ۱۱ســال قبــل، تکنولوژی ها و 
امکانات نبوده اســت، در غیر این صورت 
از داربست های ســبک تر استفاده می شد 
چراکه وزن هر یک از لوله های داربســت 6 

کیلوگرم بوده است.
ایــزدی گفــت: بــا توجــه بــه عظمــت 
طــرح مرمت و گذشــت بیش از ۱۱ســال از 
آن، هیــچ گاه خــود را از نظرات ارزشــمند 
صاحب نظران، پیشکسوتان و دوستداران 
میــراث  فرهنگی بی نیــاز نمی دانیــم، لذا 
از تمامــی همکارانم خواســته ام بویژه در 
طرح هــای مرمتــی ســال جدیــد نظــرات 
را  صاحبنظــران  و  پیشکســوتان  تمامــی 
در دســتور کار خــود قــرار دهنــد. از تمامی 
اســتقبال  صمیمانــه  آنهــا  دغدغه هــای 

می کنیم.

میراث فرهنگی اصفهان به مرمت غیراصولی روی گنبد مسجد امام واکنش نشان داد
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